
Zápis z 51. konventu Moravskoslezského seniorátu 

4. zasedání 

Místo konání: Přerov, 22.10.2022  

Přítomní: dle prezenční listiny 

1.Úvodní pobožnost: Štěpán Janča 

Píseň č.  719 

Text: 2. Paralipomenon 20, 1-22 

Oznámení senior Marek Zikmund - oznam ohledně oběda 

2. Ustanovení konventu 

Zasedání řídí Lubomír Červenka - zjištění přítomných dle prezenční listiny 

Přiznání členství v konventu- Aleš Wrana  schváleno 

Udělení poradních hlasů – mládež: Ondřej Dehner, Jan  Dostál - schváleno 

Emeritní členové seniorátního výboru MSS: Antonín Plachý, Martin Skalický, Karel Fon, Noemi Batlová - 

schváleno 

Emeritní kazatelé:  Petr Maláč, schváleno 

Složení slibů těch, co jsou poprvé na konventu 

Volby zapisovatelů, verifikátorů, skrutátorů 

Volba zapisovatelů - Daniela Havirová, Emil Svoboda - schváleno 

Volba verifikátorů - Mojmír Blažek, Marcin Pilch, Tomáš Kaleta - schváleno 

Volba skrutátorů- Ondřej Dehner, Jan Dostál, Marek Vraj, Martin Vémola - schváleno 

Hlasujících:      

CELKOVĚ: 64 

Poradních hlasů: 7 

3. Schválení programu- moderuje Jana Grollová 

4. Kontrola usnesení  3. zasedání 51. Tisk č. 4 konvent bere na vědomí. 

5. Zpráva SV- tisk č. 5 komentuje Marek Zikmund, vysvětluje situaci administrovaných sborů v seniorátu, 

kterých je v současnosti 10.  

6. Volba seniorátní farářky Elišky Geislerové  (Tisk č. 18). Moderuje Filip Matějka a  komentuje situaci, 

že sestra farářka bude volena na poloviční úvazek. Sestra farářka jako seniorátní farářka by měla částečně 

pracovat s mládeží v seniorátu. Volba proběhne na období 1.1.2023 do 31.12.2024. 

Otevřena rozprava 

Aleš Wrana se ptá, jak bude probíhat služba seniorátní farářky v případě jejího nastoupení na mateřskou 

dovolenou.   

Jan Dostál se za seniorátní mládež  přimlouvá za její volbu. Vlastislav Stejskal říká, že nemůžeme volit 

někoho, o kom nevíme, kdy reálně nastoupí.  



Rozprava byla ukončena na základě hlasování. 

Volba: 

PRO: 52   ZDRŽELO SE: 6  PROTI: 6 

Seniorátní farářka byla zvolena. 

7. Zpráva revizní komise za rok 2021 Tisk č. 12 - Filip Matějka 

8. Volba zástupců seniorátu na 36. synod v období 2023-2027 (Tisk č.9) -  moderuje Lubomír Červenka. 

Volba zástupců z řad farářů: 

Navrženi:  

V prvním kole: Vlastislav Stejskal 44, Mojmír Blažek 22,  Jakub Pavlús 20, Pavel Janošík 11, Štěpán Janča 

29  

Ve druhém kole: Štěpán Janča 42, M. Blažek 21 

Tajnou volbou byli  zvoleni: Vlastislav Stejskal,  Štěpán Janča 

Volba náhradníků z řad farářů: 

Navrženi: Mojmír Blažek 40, Pavel Janošík 15, Jakub Pavlús 30,  Pavlína Lukášová 40 

Tajnou volbou bylo zvoleno pořadí náhradníků: 

 1. náhradnice - Pavlína Lukášová 40 

 2. náhradník - Mojmír Blažek 21 

Volba  zástupců z řad laiků: 

Michael Waloshek  41, Dan Ryšavý 36, Jana Grollová 38,  

Tajnou volbou byli zvoleni Michael Waloschek , Jana Grollová 

Volba náhradníků z řad laiků: 

Tajnou volbou byli zvoleni: 

 1. náhradník – Dan Ryšavý 47, kandidoval M.Vraj 28, D. Jablonská 27, R. Tyml 28 

 2. náhradník-  Marek Vraj 33, D. Jablonská 29 

 

Rozprava ke zprávám - moderuje Jakub Pavlús 

Vlastislav Stejskal se ohradil proti větě v revizní správě, která uvádí, že Hrabová neodvedla sbírku na 

Jeronymovu jednotu, sbor sbírku odvedl.  

Pavel Prejda odpovídá, že Hrabová sbírku skutečně odvedla a neví odkud br. Groll tuto informaci čerpal. 

Jan Lukáš doplňuje, že v ostravském okrsku se také konala konference. V příštím roce se bude v Olomouci 

konat duchovní konference 15-17.9. 2023. Rozprava jestli sbory budou odvádět personální fond na 

seniorátní farářku i v případe, že bude práce neschopná. Vysvětleno, že to nejde předem odhadnout, takže 

se to bude řešit zpětně.  

Sestra Honsnejmanová i Lubomír Červenka apelují na povzbuzování, aby byli vytipováni členy sboru na 

další vzdělávání laiků, aby se stávající řady výpomocných kazatelů mohly rozšířit.  



Antonín Plachý vnímá jako velice důležité na další vzdělání výpomocných kazatelů. Vysvětluje, že je 

komplikované finanční odměňování výpomocných kazatelů. My jako sbory můžeme výpomocné kazatele 

podporovat, např. příspěvkem na talár atd. Antonín Plachý podává návrh č 412.  

Pavel Prejda- informace z Jeronymovi jednoty. Děkuje za obětavost ve sborech a apeluje na posílání 

delegátů na setkání Jeronymovi jednoty.  

Jan Dostál informuje o novém webu pro mládež, zve na ples určený pro všechny generace v seniorátu 18. 

2. 2023 a na Ostravské listopadání 11. - 13. 11. 2022. 

Hana Honsnejmanová informuje o novém webu MSS. 

Návrh na ukončení rozpravy  

10.15 odešel V. Stejskal-  příchod 12.15 

14. Rozhovor k reformě seniorátů dle materiálu zaslaného Synodní radou (Tisk č. 9) moderuje Filip 

Matějka 

Přečten dopis ze Synodní rady, který vysvětluje důvody k reformě hranic seniorátů.  

Rozprava k reformě seniorátů 

Pavlína Lukášová se ptá, jak se reforma seniorátů bude projevovat z finanční stránky. Odpovídá Simona 

Kopecká, že se jedná zatím o návrh k rozhovoru.  

Štěpán Janča mluví o  plánovaném administrativním pracovníku pro seniorát, jako o přínosném.  

Kamil Vystavěl mluví o tom, že se pak seniorátní výbor bude moc věnovat  podpoře sborů. 

Simona Kopecká čte, co synod ukládá synodní řadě, ohledně reformě seniorátů.  

Jana Grollová vnímá tento rozhovor na bázi strategického plánování.  

Petr Jasinský říká, že je potřeba mluvit o tom jaké potřeby má seniorát.  

Marek Zikmund mluví o rozdělení seniorátů i podle krajů, protože je dobré myslet i na dostupnost 

z hlediska veřejné dopravy.  

Jaroslav Švehla vnímá jako velice důležité podporovat okrajové a menší sbory.  

Vzpomínka na zesnulé bratry a sestry  

S vděčností v srdci sestra Honsnejmanová vzpomněla na zesnulé bratry a sestry Dobromilu Slákovou 

presbyterku sboru Hrabová, Janu Lépkovou kurátorku sboru Hrabová, Jaroslavu Pleškovou bývalou 

presbyterku v Hodslavicích, Františka Macháče bývalého kurátora v Suchdole n. O. a Milana Řezníka 

bývalého presbytera v Prostějově. 

Píseň 56 ze Svítá 

Oběd 

Odpolední program 

Pokračuje rozhovor k reformě seniorátu 

Lubomír Červenka vzhledem k reformě seniorátu apeluje na vyhledávaní vhodných bratrů a sester k práci 

ve sborech. Taky navrhuje online setkání k tématu. Připomíná, že je možné připomínky k reformě seniorátů 

nadále posílat formou emailu, a to do půlky března. Pak se musí odeslat na synodní radu.   

Jan Dospiva mluví o tom, že jsme Boží lid na cestě a někdy je potřeba pustit  se do riskantnějších cest, 

napr. prodej budovy, kterou sbor nemůže utáhnout. Povzbuzuje k úvaze nad strategii rozvoje kazatelské 

stanice.  



Adéla Gabrielová navrhuje, aby se sborů vzešla představa, co od seniorátu očekává, co od něho sbor 

potřebuje. K  tomu se připojuje i Michael Waloschek. 

Jan Dostál navrhuje, aby u novo - vzniklých celků existoval placený pracovník s mládeží.  

Petr Maláč a Jakub Pavlús dávají za příklad sbor v Rýmařově, který sice jako sbor zanikl, ale společenství 

funguje.  

13. Jana Grollová moderuje: 

Projednání navrhovaných změn Církevního zřízení tisk č.  

Konvent hlasuje o změně: 

CZ § 4 odst. 3 (zkrácení doby nutné ke slučování sborů) 

PRO: 63 ZDRŘEL SE 0 PROTI: 1 

CZ § 12 odst. 14 a § 20 odst. 6 (zrušení možnosti dočasného postavení kazatele mimo službu   

při řízení před pastýřskou radou) 

PRO:  63  ZDRŽEL SE: 1 PROTI: 0 

CZ § 28 odst. 6 (zjednodušení procedury některých změn CZ) 

PRO:  63 ZDRŽEL SE: 1  PROTI:0  

 

Další bod programu, tj. projednání návrhů, řídí J. Pavlús 

Návrh č. 401: podává FS  Krnov 

Návrh ve věci omezení (zneužívání) možnosti „přechodu k dennímu pořádku“:  

Konvent se usnáší, že návrh na přechod k dennímu pořádku při jednání konventu musí být 

navrhovatelem zdůvodněn. Je-li takto navržen a zdůvodněn přechod k dennímu pořádku, může 

proti takovému návrhu vystoupit jeden řečník s projevem ne delším než 1 minutu. Teprve potom 

dá předsednictvo o návrhu hlasovat. 

Návrh byl stažen. 

 

Návrh č. 414:  podává Antonín Plachý  

Konvent vyzývá členy konventu, aby návrh na přechodu dennímu pořádku při jednání konventu 

byl používán jen ve výjimečných případech, například v situaci, kdy je podaný návrh ve 

zřetelnému rozporu s církevními řády nebo v situaci, kdy se jednotlivé návrhy opakují.  

Zdůvodnění 

Instituce přechodu k dennímu pořádku má nápomoci hladkému průběhu jednání v případě návrhů 

zmatečných, dublovaných nebo formálně nedostatečných. Bohužel v posledních letech dochází 

k jeho nadužívání i v jiných případech – například k potlačování menšinových názorů. Jsme 

přesvědčeni, že za každým návrhem na konvent stojí vážné jednání sester a bratří příslušného 

staršovstva a někdy i velmi složitá snaha o řešení nějaké palčivé otázky, tyto sestry a bratři si 

zaslouží i v případě nesouhlasu konventu, aby věděli, proč jejich návrh nebyl přijat a aby 

neodjížděli s pocitem, že jejich hlas má v církvi menší váhu než hlasy sboru jiných. Chvatnost 

s jakou bývají návrhy na přechod k dennímu pořádku (bez zdůvodnění a bez možnosti protinávrhu) 



projednávány, navíc může způsobit problém nezkušeným členům konventu, kteří se tak dobře 

neorientují v pravidlech jednání a v množství konventních materiálů.   

Návrh byl schválen 

PRO: 49    PROTI: 1    ZDRŽELO SE: 14 

 

Návrh č. 402: podává seniorátní výbor 

Konvent bere na vědomí zprávu seniorátního výboru. Tisk č. 5. 

Návrh byl schválen     

PRO:  62    PROTI: 0   ZDRŽELO SE: 2 

 

Návrh č. 403: podává seniorátní výbor 

Konvent schvaluje rozpis seniorátních a celocírkevních repartic pro rok 2023 dle tisku 

č. 10. 

Návrh byl  schválen    

PRO: 59    PROTI:  0   ZDRŽELO SE: 5 

 

Návrh č. 404: podává seniorátní výbor 

Konvent schvaluje na základě revizní zprávy hospodaření za rok 2021 (tisk č. 11 a 12) 

Návrh byl  schválen 

PRO:  64   PROTI:  0  ZDRŽELO SE: 0 

 

Návrh č. 405: podává seniorátní výbor 

Konvent schvaluje rozpočet pro rok 2023 dle tisku č. 11. 

Návrh byl schválen 

PRO: 64            PROTI: 0        ZDRŽELO SE: 0 

 

Návrh č. 406: podává seniorátní výbor 

Konvent schvaluje, že hospodářský schodek za rok 2021 ve výši -974,- Kč bude vyrovnán 

z přebytku v hospodaření uvedeném v položce nerozdělený zisk/neuhrazená ztráta.  

Návrh byl schválen     

PRO:   64       PROTI: 0       ZDRŽELO SE: 0 

 



Návrh č. 407: podává FS Český Těšín 

Konvent MSS podává návrh na usnesení:  

1.  Biblický a Bohem požehnaný sňatek může být pouze mezi mužem a ženou.  

(Toto usnesení je v podstatě zbytečné pro ty, kterým to z Božího Slova jasně vyplývá, 

naopak pro ty, kterým to Bible z nějakého důvodu nevyplývá, nechť je usnesení jasným 

mantinelem.) 

2. Konvent MS žádá synod, aby nechal vypracovat oponenturu ke studijnímu textu  

    "Problematika homosexuálních vztahů", který vydala ČCE v r. 2006.  

(Tento dokument byl synodem přijat jako studijní text Biblických pasáží věnovaných 

homosexuálnímu jednání, ale postrádá oponenturu.  K oponentuře navrhujeme synodu, přizvat 

např.  Pavel Hanes , Marek Macák .             

 

Návrh nebyl přijat 

Otevření rozpravy 

Aleš Wrana navrhuje opravný návrh ponechat jen 1. bod (bez závorek). 

Pavel Jánošík poukazuje na skutečnost, že manželství se vyvíjelo i v Bibli. Církev se má zaměřit 

na podstatný aspekt zvěstování.  

Mojmír Blažek připomíná, že Ježíš mluví o manželství mezi mužem a ženou, že je potřeba stát na 

biblických základech.  

Jan Lukáš vnímá jako velice důležitý pastorační rozměr této problematiky.  

Marek Zikmund poukazuje na skutečnost, že jako církev bychom neměli prezentovat jeden jasný 

model, jako jediný možný.  

Pokračování rozpravy vede předseda L. Červenka. 

Jakub Pavlús dává do pozornosti místa v Bibli, které naše církev už vnímá  jinak, např. manželství 

rozvedených a ordinace žen.   

Jan Dospiva mluví o biblickém a historickém kontextu. Radek Bedřich podává proti návrh. Jan 

Marek podporuje návrh Č. Těšína. Michael Waloschek říká, abychom nesvazovali co je a co není 

biblické.  M. Blažek doporučuje knihy -  Marek Macák - Minoritní sexualita v pastoraci věřících a Joe 

Dallas - Hovory o sexualitě. 

Ondřej Dehner přispívá do diskuze zamyšlením o hledání dobra a zla ve světě a životě. Štěpán 

Janča navrhuje setkání k danému tématu. Mojmír Blažek říká, že si přejí návrh rozdělit na dva. 

Jana Grollová navrhuje přechod k dennímu pořádku.  

Hlasování o přechodu k dennímu pořádku 

PRO: 28    PROTI: 25      ZDRŽEL SE: 6  

Návrh nebyl přijat 

 



Návrh z rozpravy - A. Wrana 

1. Biblický a Bohem požehnaný sňatek může být pouze mezi mužem a ženou.  

2. Konvent MS žádá synod, aby nechal vypracovat oponenturu ke studijnímu textu  

  "Problematika homosexuálních vztahů", který vydala ČCE v r. 2006.  

Návrh nebyl schválen  

 

Návrh č. 416 – protinávrh k návrhu 407: podává Radek Bedřich 

Konvent vyslechl diskuzi ohledně pojmu manželství v Bibli a vyjádřil respekt ke svazkům 

naplněným upřímnou láskou a vzájemným respektem. 

PRO: 17   

Nebyl schválen 

 

Návrh č. 415: podává FS Opava 

„Synod vyslovuje souhlas s množností žehnat svazkům stejno pohlavních párů  a rozhodnutí o 

konání tohoto obřadu svěřuje staršovstvům jednotlivých farních sborů. Synod současně pověřuje 

synodní radu přípravou příslušných liturgických textů“.  

PRO: 25 PROTI: 11 ZDRŽELO SE: 21 

Nebyl schválen 

 

Návrh č. 408: podává FS Olomouc  

„Konvent pověřuje seniorátní výbor, aby zřídil a obsadil místo seniorátního faráře pro práci 

s mládeží, který by konal práci kazatelskou, katechetickou a pastorační mezi starší i mladší 

mládeží. Při plném pracovním úvazku bude potřeba počítat s nárůstem odvodu za tohoto 

seniorátního pracovníka přibližně o 90 %. Místo letošní částky Kč 8530 za pastorační 

pracovnici by tato součást seniorátních repartic za každý sbor v seniorátě činila přibližně 

16200 Kč.  

  Zdůvodnění: Evidujeme ve svém okolí znepokojující působení manipulativních skupin, 

konkrétně v univerzitních městech včetně Olomouce, například velmi aktivní korejské sekty 

Sinchondži. Tato uskupení se definují jako křesťanská společenství a pokouší se aktivně oslovovat 

zejména studenty středních škol, kterým nabízejí možnosti duchovního růstu a  prožitku. 

Domníváme se, že děti z evangelických rodin netrpí nouzí, co se týče možností společných setkání 

a tvoření part, ale spíše nedostatkem nabídek různorodých aktivit, vedoucích k prohloubení a 

prožívání individuální víry. Právě pro ně může být zejména v období sebeutváření a formování 

vnitřního světa nabídka i jakýchkoli jiných „duchovních zážitků“ lákavou. Právě proto se 

domníváme, že by bylo žádoucí povolat alespoň na částečný úvazek faráře, nikoli laika, který by 

byl schopen adekvátně reagovat v případech střetu s obratnými duchovními manipulátory a u nějž 

by byla rozpoznána k takové službě potřebná obdarování a který by měl důvěru seniorátní 

mládeže. Ale nejde samozřejmě jen o zajištění obrany proti sektám, je to jen dílčí aspekt. Vidíme 



jako potřebné, aby i na seniorátní úrovni s mládeží pracoval teologicky vzdělaný kazatel, který by 

ji vzdělával ve víře a pomáhal jí utvářet a formovat její duchovní život. 

__________________________________________________________________ 

Opravný návrh k návrhu č. 408: podává Lubomír Červenka 

„Konvent pověřuje seniorátní výbor, aby usilovně hledal kandidáta na místo seniorátního  

faráře pro práci s mládeží, který by konal práci kazatelskou, katechetickou a pastorační 

mezi starší i mladší mládeží.“ 

Návrh byl přijat 

 

Návrh č. 409: podává FS Ostravice 

Synod schvaluje odpuštění dluhu na personálním fondu za rok 2021 Farnímu sboru ČCE v 

Ostravici ve výši 51 480 Kč. 

 

Zdůvodnění: FS ČCE v Ostravici žádal v roce 2021 o příspěvek z fondu solidarity ve výši 80 % 

předepsaného odvodu a v dobré víře, že příspěvek obdrží, zaplatil do PF zbývající část. Příspěvek 

z fondu solidarity však nebyl přiznán v požadované výši a tak vznikl nedoplatek - dluh 51 480 Kč.  

Sbor prošel po 31. 10. 2021 výraznými personálními změnami (sbor je administrován, zvoleno 

nové staršovstvo), údržba sborových nemovitostí vyžaduje značné finanční náklady. Odpuštění 

dluhu pomůže sborovému společenství hospodařit s vyrovnaným rozpočtem a soustředit se na 

pastorační a misijní úkoly, kterých je nemálo. 

Návrh byl  schválen  

PRO: 58           PROTI: 0              ZDRŽELO SE: 2 

 

Návrh č. 410: podává FS Přerov 

Konvent pověřuje seniorátní výbor, aby předložil 1. zasedání 36. synodu návrh na finanční 

odměňování výpomocných kazatelů.  

Zdůvodnění: Služba zvěstování evangelia je věcí osobního povolání, nicméně daná osoba je 

pověřená církví a pro církev vykonává službu, ke které se musí pečlivě připravit a vyhradit k tomu 

svůj osobní čas. Vzhledem k tomu, že máme definovanou standardní náplň kazatelského úvazku, 

považujeme za přiměřené určit a ohodnotit i službu výpomocných kazatelů, kterou církev bude 

využívat stále víc.    

Návrh byl schválen     

PRO: 51   PROTI: 0    ZDRŽELO SE: 7 

 

Návrh č. 412: podává Antonín Plachý 

Konvent žádá farní sbory, aby projevovaly zájem o práci výpomocných kazatelů, jejich práci 

podporovaly nejen modlitbami, ale i finančními prostředky např. na úhradu vzdělávání, talárů a 



tabulek. Dále pověřuje ses. Honsnejmanovou, aby na dalších konventech podala stručnou zprávu o 

práci výpomocných kazatelů, kteří ji zašlou zprávu o své činnosti. 

Návrh byl přijat 

PRO: 33 PROTI: 1    ZDRŽELO SE: 21 

 

Návrh č. 413 : podává Michael Waloschek 

Konvent MSS pověřuje sbory v seniorátu, aby se v rámci diskuse o budoucím uspořádání 

seniorátů zamyslely, jaké funkce od seniorátu očekávají- jaké funkce posílit, co opustit, aby 

seniorát byl užitečným aktérem v organismu ČCE. Odpovědi na tyto otázky sbory zašlou 

seniorátnímu výboru do 29. 2. 2023.  

Návrh byl přijat 

PRO:  48    PROTI: 1   ZDRŽELO SE: 9 

 

Návrh č. 417 : podává Jan Dostál 

Konvent doporučuje, aby se na územích všech novo-vzniklých seniorátů zřídila funkce faráře, či 

farářky, či pracovníka s mládeží minimálně na částečný úvazek. 

Návrh nebyl přijat 

PRO: 18 PROTI: 1 ZDRŽELO SE:  33 

 

Návrh č. 411: podává FS Šenov 

Konvent schvaluje výmaz nezcizitelné nemovitosti, jejíž vlastníkem je Farní sbor ČCE v Šenově, 

z ústřední evidence nezcizitelných nemovitostí. Jedná se o bytovou jednotku č. 1 na ulici Hasičská 

č.p. 1131 v katastrálním území Šenov u Ostravy ve vlastnictví Farního sboru Českobratrské 

církve evangelické v Šenově u Ostravy, zapsaný na LV č. 3399 

Jako důvod prodeje uvádíme, že sbor se od letošního 1. 7. 2022 stal sborem  administrovaným, 

z toho důvodu pominula nutnost dostát závazku v případě potřeby ubytování kazatele. Vlastnictví 

bytu je z dlouhodobého hlediska pro sbor zatěžující, co se oprav, údržby, plateb i provozních 

nákladů týče. Byli bychom vděčni za schválení naší žádosti, abychom mohli požádat Seniorátní 

výbor o schválení prodeje a byli připraveni na situaci, kdy by se stal prodej bytu bezpodmínečně 

nutný.  

Návrh byl schválen   

PRO: 53     PROTI: 2     ZDRŽELO SE: 2 

 

16. Různé informace ze seniorátu J. Grollová zve na Ostravské listopadání,  

Pozvání na Partnership conference 9.-13.7.2023 v Olomouci - br. Vraj.   

17. Shrnutí zasedání a poděkování Lubomír Červenka 



18. Závěrečná pobožnost – Martin Vémola (kurátor ve Šternberku) 

Píseň 284 Svítá 

 

 

 

 

 

 

 

 

Zapisovatelé (datum, podpis): 

 

------------------------------ 

        Daniela Havirová 

 

------------------------------ 

           Emil Svoboda 

 

Verifikátoři (datum, podpis): 

 

 -------------------------------               ------------------------------                         ------------------------------ 

         Mojmír Blažek                                 Marcin Pilch                                              Tomáš Kaleta 

 

 

Předseda konventu (datum a podpis): 

 

    ------------------------------ 

           Lubomír Červenka 


